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Česko je v produkci hovězího soběstačné, jatka však maso nedokážou 
zpracovat. V zemi chybí až pět tisíc řezníků. Živý skot se tak vyváží,  
mimo jiné i kvůli vyšší výkupní ceně, a zpět se vozí levnější hovězí 
z Polska.   byznys / str. 4

Proč se dováží 
maso z Polska

9 771803 454307 1 9 7 9 4

Látání děr  
v rozpočtu

Špatně nastavený rozpočet 
vyžaduje zavedení 

bankovní daně, aby  
byly peníze na vládní 

program, varuje šéf  
ČSSD Jan Hamáček.

rozhovor str. 12–13
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PRÁVĚ V PRODEJI

 CZK/EUR •  25,665 / –0,015 Kč   CZK/USD •  22,594 / –0,005 Kč   PX •  1065,39 /  –0,49 %   BITCOIN •  3795,00   / +0,02 %   ZLATO •  1330,35 $ / –0,01 %

http://www.e15.cz/magaziny


Graf dne

Deset nejbohatších regionů EU v roce 
2017 podle HDP na hlavu  
(v procentech, průměr EU28 = 100 procent)

Londýn – západ*

Lucemburk* 

jižní region Irska*

Hamburk

Brusel* 

východní Irsko

Praha* 

Bratislava* 

Horní Bavorsko

 Île-de-France*

* hlavní město, pramen Eurostat   

626

253

220

196

202

189

187

179

177

176

Válka a válčička
Obchodní válka mezi USA a Čínou je zažehnaná, 
alespoň prozatím. Povznesenou náladu na tr-
zích způsobilo prohlášení amerického prezidenta 
Donalda Trumpa, že odloží plánované zvýšení cel 
na dovoz čínského zboží. Tím vzrostla i naděje 
na obchodní dohodu. Asijské burzy jásají a rostou 
i americké akcie.

Spíše obchodní válčička se rýsuje mezi Českem 
a Polskem kvůli hovězímu masu. Už se zdálo, 
že kauza odstartovaná porážkami nemocných 
zvířat na polských jatkách, odkud se maso vesele 
rozváželo do dalších zemí včetně Česka, utichá. Ale 
objevil se nový problém, polské maso se salmone-
lou. Zatímco český ministr zemědělství Miroslav 
Toman dal najevo, že by mu nebyl proti mysli zákaz 
dovozu, jeho polský protějšek mluví o zveličování 
problému. Ministr Jan Krzysztof Ardanowski zmínil 
na oplátku kontroly českého piva. Po jeho vzoru vy-
razila do boje některá polská média. Tamní server 
Svět rolníka například informoval o českých vaflích 
s kousky kovu, které byly prý vyvezeny i do Polska. 
O jakého výrobce se jedná, však pomlčel. Pídit se 
po důvodech sporů s Polskem je chvályhodné, jen 
jestli za tím vším nebude česká závislost na slevách. 

SMLOUVA mezi ministerstvem dopravy a konsorciem Czech Toll/Sky Toll na provoz mýtného je platná. Rozhodl 
o tom předseda Úřadu pro ochranu hospodářské soutěže Petr Rafaj, který potvrdil prosincové rozhodnutí úřadu 
a zamítl rozklad, který proti němu podala firma Kapsch. Obě rozhodnutí ÚOHS tak jsou pravomocná. Kapsch 
poté oznámil, že proti nim podá žalobu ke Krajskému soudu v Brně. více E15.cz

TENDR NA MÝTNÉ PLATÍ
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Číslo dne

4,35
tisíce tun zlata 
se loni prodalo 
po celém světě. 
Meziročně to 

znamená nárůst 
o 4,4 procenta.
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nové stanovy za výsměch člen-
ské základně. „Nesou se v duchu 
disciplíny, poslušnosti,“ míní.

Hamáček odmítá, že by 
případné odebírání licencí bylo 
na některé buňky účelově šité. 
„Je to záchranná brzda, když 
je někde problém a například 
vznikne nepřijatelná koalice, kte-

rá nerespektuje naše hodnoty,“ 
uvedl s tím, že o zániku organi-
zace by rozhodovalo předsed-
nictvo socialistů, které má nyní 
třicet členů a jejich počet by se 
měl zdvojnásobit.

Strana přede dvěma roky 
řešila údajné nakupování hlasů 

Bič na rebely 
v ČSSD má kritiky
Pavel OTTO

Dohromady pátý pokus prosadit 
nové stranické stanovy čeká 
vedení ČSSD na nadcházejí-
cím sjezdu v Hradci Králové. 
Největší nevoli vyvolává možné 
rušení místních organizací nebo 
vymazání podmínky alespoň 
čtyřicetiprocentního zastoupení 
žen na kandidátkách. Posílit mají 
také pravomoci grémia a širšího 
předsednictva, což se nelíbí 
regionům. 

„Potřebujeme úplně nové 
stanovy, už to říkáme předchozí 
čtyři sjezdy,“ řekl v rozhovoru 
pro deník E15 šéf sociální demo-
kracie Jan Hamáček, který bude 
obhajovat funkci. Zatím nemá 
protikandidáta.

„Současné stanovy jsou z dob, 
kdy jedinou možností, jak spolu-
pracovat a navzájem se infor-
movat, byly schůze. Dnes máme 
vnitrostranickou elektronickou 
komunikaci, sociální sítě,“ dodal. 

Místopředseda senátního klu-
bu ČSSD Jiří Dienstbier považuje 

voličů v Krupce. Sledovaná byla 
také kauza duchcovské ČSSD, 
která v roce 2014 uzavřela koalici 
s extremistickou Dělnickou stra-
nou sociální spravedlnosti.  

Odpor vzbuzuje i zánik 
podmínky rovnoměrného za-
stoupení obou pohlaví na kan-
didátkách. „Kvóty mají stranu 
naučit přemýšlet o ženách jako 
o lídryních,“ řekl Radim Hejduk, 
který se na loňském sjezdu uchá-
zel o funkci místopředsedy. 

Hamáček připustil, že zrušení 
kvót naráží i u zájmových organi-
zací. „Nové stanovy jsou ale 
podstatně lepší než ty současné. 
Stál bych o to, aby byly schvá-
leny jako celek,“ dodal s tím, že 
zastoupení žen lze v budoucnu 
řešit volebními řády pro sestavo-
vání kandidátek. 

Skončit má dvousetčlenný 
Ústřední výkonný výbor ČSSD, 
a to i proto, že každé jeho zase-
dání stojí sto padesát tisíc korun. 
Nahradilo by ho předsednictvo. 
I nadále by v něm byly zastoupe-
ny všechny kraje.
          rozhovor str. 12–13

Nové stanovy považuji 
za výsměch členské 
základně a nesou se 
v duchu disciplíny, 
poslušnosti, uvedl 
senátor Jiří Dienstbier.

Zápisník  
Barbory PÁNKOVÉ

https://www.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/nova-smlouva-na-mytne-plati-potvrdil-antimonopolni-urad-1356644


Neřízený odchod Britá-
nie z Evropské unie by 
v letošním roce výraz-

ně přibrzdil tuzemské hospo-
dářství. Odhady nepříznivých 
dopadů ze stran zástupců 
trhu na českou ekonomiku se 
pohybují v rozmezí od 0,7 až 
po 1,4 procentního bodu, 
o něž by se snížil ekonomický 
růst. 

Největším 
pesimistou je ČNB

Nejvyšší pokles odhaduje 
Česká národní banka, a to 
o 1,4 procentního bodu oproti 
základnímu scénáři, který 
počítá s růstem 2,9 procenta. 
Divoký brexit by tak srazil 
ekonomický růst na polovinu. 
„Náš scénář je spíš na té pe-

simističtější straně,“ říká člen 
bankovní rady ČNB Tomáš 
Holub.

Ohledně vlivu současné 
situace na rozhodování 
centrální banky poznamenal: 
„Osobně si myslím, že je to 
typ nejistoty, kdy je lepší 
počkat, jak se celá věc vyvine, 

ANO a Piráti 
se přou 
o smlouvy 
s operátory
 
Hnutí ANO chce zkrátit 
dobu přenesení čísla při 
změně mobilního operátora 
na dva dny místo součas-
ných deseti. Tento krok má 
být podle návrhu změny 
zákona o elektronických 
komunikacích, který dnes 
předloží premiér Andrej 
Babiš (ANO) vládě, možné 
uskutečnit bez nutnosti kon-
taktovat stávajícího operá-
tora. V případě ukončování 
smlouvy na dobu určitou by 
lidé po třech měsících trvání 
smlouvy nehradili nic.

Svůj návrh představili 
i opoziční Piráti, kteří plá-
nují snížení pokut za pře-
chod k jinému operátorovi 
z dvaceti na pět procent. 
Návrh hnutí ANO označili 
za vykrádání témat, s čímž 
hnutí nesouhlasí. /čtk/

Tvrdý brexit by silně 
ochladil ekonomiku

www.e15.cz | 3

1,5
 procenta by podle 

ČNB činil růst 
české ekonomiky 

při tvrdém brexitu.

300271/38 inzerce

a pak zvážit reakci ze strany 
měnové politiky.“

Zpomalení růstu českého 
hospodářství o 0,8 procentní-
ho bodu kvůli divokému od-
chodu Británie z unie očekává 
rovněž hlavní ekonom Patria 
Finance Jan Bureš.

Včera nicméně finanční trhy 
uklidnila britská premiérka 
Theresa Mayová, která poprvé 
připustila, že Británie může 
požádat o odklad termínu pro 
odchod z Evropské unie.

„Snižuje se pravděpodob-
nost scénáře chaotického od-
chodu bez jakékoliv dohody,“ 
dodává Bureš s tím, že reakce 
finančních trhů byla příznivá 
a libra posílila vůči euru.

Včerejší krok Mayové ale 
neznamená podle Bureše 
nic zásadního. „Nelze říct, 

jak bude brexit nakonec 
vypadat,“ upozorňuje hlavní 
ekonom Patria Finance.

Příprava na nejhorší

České firmy se nicméně při-
pravují na nejhorší variantu. 
Chaotický odchod by se 
na české ekonomice odrazil 
přes několik kanálů. Prvním 
by byl dopad na vzájemné ob-
chodní vztahy, který by však 
nebyl výrazný. Britský trh 
se podílí na českém vývozu 
zhruba pěti procenty. 

„Pro srovnání: je to řádově 
podobné jako podíl, který 
mívalo Rusko předtím, než 
upadlo do své ekonomické 
krize,“ říká Holub s tím, že 
na úrovni české ekonomiky se 
tehdy nic zlého nedělo.

Víc by hospodářství podle 
ekonomů ovlivnilo to, že by 
brexit způsobil zpomalení 
evropské ekonomiky, což by 
následně poškodilo český vý-
voz a tím i hospodářský růst.

Vladan GALLISTL



Virtuální laboratoř 
Virtuplex, kterou 
v pražských Horních 

Počernicích založila tuzemská 
skupina Etnetera, nabízí byz-
nysu neobvyklé využití virtuál-
ní reality. Laboratoř podle šéfa 
Martina Petrovického umožní 
firmám vytváření prezentací, 
trénink nových zaměstnanců 
nebo navrhování a prohlížení 
a zdokonalování reálně ne- 
existujících designových ře-
šení. „Využití virtuální reality 
v oblasti vývoje produktů po-
může firmám urychlit proces 
návrhu a eliminovat případné 
chyby,“ říká Petrovický.  

Hala v počernické průmys-
lové zóně P3, kterou si firma 
pronajímá, využívá virtuální 
realitu na ploše šesti set metrů 

čtverečních. Po ní se může 
volně pohybovat až pětice lidí 
současně. Může řešit shodný 
úkol nebo oddělené projekty.  

K prvním klientům patří 
Škoda Auto nebo Česká 
spořitelna. Ta využila virtuální 

realitu k designu malých pobo-
ček. „Virtuplex nám navrhl 
pobočku v Telči. Do haly 
jsme přivedli lidi, kteří budou 
v tomto jihočeském městě 
pracovat. Mohli se projít kon-
krétní pobočkou a za chodu si 
ji upravovat podle svých před-
stav,“ uvedl Adam Potůček 
z České spořitelny. 

Vybavení laboratoře vyšlo 
na miliony korun, přesnou 
částku ale Etnetera odmítla 
uvést. Nejdražší byla zařízení 
virtuální reality. „Cenově 
to lze přirovnat k dobře 
vybavené octavii. Představuje 
to stovky tisíc korun,“ říká 
spoluzakladatel Virtuplexu 
Pavel Novák. 

Firmy si mohou laboratoř 
pronajímat za dva tisíce eur 

Barbora PÁNKOVÁ

Tuzemský trh s hovězím 
masem se nachází ve schizo-
frenní situaci. Čeští produ-
centi podle Svazu obchodu 
a cestovního ruchu doká-
žou zajistit soběstačnost 
země v produkci hovězího. 
Ministerstvo zemědělství 
tuto schopnost za loňský rok 
vyčíslilo na 122,4 procenta.

Problém ovšem spočívá 
v tom, že zatímco živého 
skotu se loni podle Českého 
statistického úřadu vyvezlo 
81 tisíc tun v hodnotě 4,5 mi- 
liardy korun, čerstvého, 
chlazeného nebo zmrazené-
ho hovězího masa ve stejné 
hodnotě se dovezlo téměř  
38 tisíc tun. 

Nejvíce takto zpracované-
ho masa se dovezlo z Polska, 
a to jedenáct tisíc tun v hod-
notě téměř jedné miliardy 
korun.  

Česko exportuje skot, 
ale hovězí musí dovážet

dostanou chovatelé za živé 
kusy na zahraničím trhu. 
„Český farmář přirozeně 
hledá pro svá zvířata nejlepší 
možnou cenu, za kterou je 
může prodat,“ doplnil Katina. 

Český svaz chovatelů 
masného skotu připouští, že 
výhodně prodávají zvířata 
tuzemští chovatelé napří-
klad do Turecka. Tam se 
loni podle údajů Českého 

Český svaz zpracovatelů 
masa spatřuje hlavní problém 
na straně zpracovatelů. „Lze 
tvrdit, že dostupné zpraco-
vatelské kapacity v České 
republice nejedou na plný 
výkon,“ sdělil už dříve ředitel 
svazu Jan Katina. Navíc je 
v tuzemsku nedostatek 
vyučených řezníků, kterých 
na pracovním trhu podle Ka-
tiny schází kolem pěti tisíc. 

Ředitel svazu připisuje ne-
vyváženou situaci s hovězím 
také výhodnější ceně, kterou 
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Cenově lze zařízení 
virtuální reality 
ve Virtuplexu 
přirovnat k dobře 
vybavené octavii. Jsou 
to stovky tisíc korun.

V tuzemsku je nedostatek vyučených řezníků, 
kterých na pracovním trhu podle Českého svazu 
zpracovatelů masa schází kolem pěti tisíc.
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statistického úřadu vyvezlo 
osm tisíc tisíc tun živých 
zvířat v hodnotě 643 milionů 
korun. 

„Pokud přijde někdo 
z Turecka a nabídne určitou 
cenu, podnikatel v Česku by 
byl hloupý, kdyby výhodně 
neprodal,“ uvedl předseda 
svazu Václav Jungwirth. 

Větší množství skotu než 
do Turecka se loni vyvezlo 
do Rakouska a Německa. 
Jungwirth nicméně spatřu-
je problém také v tom, že 
v tuzemsku není po skotu 
dostatečná poptávka. „Ze 
strany tuzemských podnika-
telů není takový zájem,“ řekl. 
Dává to do souvislosti s tím, 
že v Česku panuje tlak na 
co nejnižší cenu hovězího. 
„Laciné ovšem nemusí být 
vždy kvalitní,“ doplnil.

Pražská laboratoř propojuje 
byznys s virtuální realitou

denně. „Zájem je poměrně 
velký. Na spadnutí je doho-
da s českou návrhářskou 
firmou Story Design. S další 
tuzemskou společností řešíme 
skladové prostory. Situace 
na trhu práce navíc směřuje 

k tomu, že podniky musejí 
školit množství pracovníků. 
K tomu by se jim mohla hodit 
právě virtuální realita,“ věří 
Petrovický. 

Martin ŠTORKÁN

VIRTUALITA. Klient vybavený speciálními brýlemi a počítačem 
na zádech se může volně pohybovat po celém prostoru laboratoře.
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Obchod s živým hovězím dobytkem 
 (v tisících tun)
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Obchod s hovězím masem 
 (v tisících tun)
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Kup na www.alza.cz nebo volej 225 340 111
Uvedené ceny jsou v CZK s DPH a platí od 27. 2. 2019 do odvolání nebo vyprodání interních skladových zásob. Změna ceny vyhrazena, více na www.alza.cz/reklama. Aktuální ceny najdete vždy na www.alza.cz. Dárky jsou dodávány pouze do vyčerpání zásob.

Specialista na notebooky
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Stylový
a komfortní

Lehký silák

Inspirace
přichází

Ve znamení
luxusu

15,6“  multidotykový LED IPS Full HD Tablet PC
Procesor Intel® Core™ i5-8250U
RAM 8 GB + 16 GB Intel Optane, podsvícená klávesnice
Windows 10 Home

HP ENVY x360 15-cn0006nc

14“ LED IPS antirefl exní Full HD displej
Intel® Core™ i3-7020U, RAM 4 GB, SSD 128 GB
Podsvícená klávesnice, čtečka karet
Windows 10 Home

Lenovo IdeaPad 330s-14IKB

14“ dotykový LED IPS Full HD Tablet PC
Intel® Core™ i5-8265U, RAM 8 GB, SSD 256 GB
Čtečka karet, 3článková baterie
Windows 10 Home

Dell Inspiron 14z Touch

13,3“ multidotykový LED IPS Full HD Tablet PC
Procesor Intel® Core™ i7 8550U, RAM 16 GB
Podsvícená klávesnice, B&O reproduktory
Windows 10 Home

HP Spectre x360 13-ae012nc

-10 %

20 990,-

19 990,-
obj. kód:  HPCN5003l2h 

21 390,-

19 990,-
obj. kód:  ADC133l 

13 299,-

11 990,-
obj. kód:  NT356w5d3k 

37 990,-

35 990,-
obj. kód:  HPCN2050s7h 

30
0
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Skupina Home Credit 
nebude pokračovat 
v přípravách na spojení 

společností Air Bank a Home 
Credit v Česku a na Sloven-
sku s Moneta Money Bank. 
Potvrdila to společnost 
Home Credit ze skupiny PPF 
podnikatele Petra Kellnera. 
Vyjádření Moneta Money 
Bank do uzávěrky deníku E15 
nebylo k dispozici.

Moneta se minulý týden 
rozhodla snížit nabíd-
ku na převzetí Air Bank 
a českého a slovenského 
Home Creditu maximálně 
na 18,5 miliardy korun namís-
to původně navrhovaných 
19,75 miliardy korun. HC s na-
bídkou nesouhlasil.

Moneta spustila proces 
k případnému spojení s Air 
Bank a českým a slovenským 
Home Creditem loni v říjnu. 

Po uskutečnění transakce 
měla vzniknout dvojka 
na českém trhu ve spotřebi-
telských půjčkách a trojka 
ve velikosti bankovní sítě pod 
značnou Air Bank. /čtk/

 Sledujte E15.cz

Daniel NOVÁK

Středočeské obce z iniciativy 
Stop letišti Vodochody ne- 
uspěly s žalobou na Českou 
republiku u Evropského sou-
du pro lidská práva ve Štras-
burku. Radnice tvrdily, že 
před tuzemskými soudy 
nemohly uplatnit námitky při 

posuzování vlivů stavby na ži-
votní prostředí. Výsledek ža-
loby ve Štrasburku deníku E15 
potvrdil Martin Kupka (ODS), 
starosta Líbeznice, která je 
součástí sdružení proti letišti. 
Projekt ve Vodochodech při-
pravuje skupina Penta. 

„Od Evropského soudu pro 
lidská práva se nám žaloba 
vrátila s tím, že se jí soud 
z procesních důvodů nebude 
vůbec zabývat,“ řekl Kupka. 

Obce ve Štrasburku 
pohořely se žalobou 
kvůli letišti

jících ročně, je ovšem třeba 
vyřešit dopravu. Konkrétně 
postavit sjezd z blízké dálnice 
D8. Připravovaný územní 
plán města Odolena Voda ale 
s napojením na dálnici počítá 
jen v územní rezervě, nikoliv 
v závazné části plánu. 

Radnice Odoleny Vody 
se obává, že by křižovatka 
prohloubila problémy s do-
pravou ve městě. „Postavit 
dálniční křižovatku do města 
by byl možná světový unikát. 
Křižovatka tak, jak ji prosa-
zuje Penta, by totiž přiváděla 
dopravu přímo do města 
a nebylo by možné ji nikam 
odvést,“ uvedla nedávno 
starostka Odoleny Vody Hana 
Plecitá. 

Podle šéfa letiště Kačura 
však krok radnice zhorší 
už tak obtížnou dopravní 
situaci severně od Prahy. Boj 
zastupitelů proti letišti podle 
něj zvítězil nad potřebami 
obyvatel.

Letiště ve Vodochodech má 
sloužit hlavně nízkonáklado-
vým aeroliniím. Celkovou in-
vestici Penta již dříve vyčíslila 
na zhruba tři miliardy korun. 

Projekt letiště má platný 
ekologický posudek EIA 
z roku 2017. Dvanáct obcí ze 
sdružení Stop letišti Vodocho-
dy se pak obrátilo na Nejvyšší 
správní soud a následně 
k Ústavnímu soudu. Ani 
u jednoho neuspěly. Následo-
vala žaloba do Štrasburku. 

„Také evropský soud potvr-
dil to, co říkáme od samého 

začátku. Proces EIA proběhl 
v souladu se všemi normami. 
Peníze obcí by bylo lepší 
utratit za rozumné projekty, 
nikoli za právní ekoaktivisty,“ 
reagoval generální ředitel 
Letiště Vodochody Martin 
Kačur.

Penta teď pracuje na do-
kumentaci potřebné pro 
územní rozhodnutí. Před 
stavbou letiště, které má 
odbavovat 3,5 milionu cestu-

6 | BYZNYS

HC nesouhlasil se 
sníženou nabídkou 
Monety na odkup 
svého byznysu.

Od Evropského soudu pro lidská práva se 
žaloba vrátila s tím, že se jí soud z procesních 
důvodů nebude vůbec zabývat.
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VÝROBCE OBLEČENÍ Jitex Comfort pracuje na nehořlavých 
úpravách úpletů pro pracovní oděvy. Zpracovává i vodivé materiá-
ly pro aplikace do zdravotnictví. Na loňských tržbách ve výši  
54 milionů korun se z poloviny podílelo funkční prádlo. Firma, 
která v roce 2010 navázala na tradici Jitexu Písek, vyprodukuje 
devadesát tisíc výrobků ročně.  
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SPECIÁLNÍ TEXTILIE

Home Credit opouští 
snahy o spolení 
s Monetou

PODMÍNKA. Výstavba této odbavovací haly chystaného mezinárodního letiště Vodochody je 
podmíněna vyřešením dopravního napojení na dálnici D8. Situaci tam komplikuje radnice Odoleny Vody.
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Etický kodex Bohemia Energy
pomáhá chránit zákazníky
Změna dodavatele 
energií se vyplatí, 
uvědomuje si to stále 
více lidí. Ušetřit mů-
žete značné peníze. 
Vedle ceny ale odbor-
níci doporučují 
sledovat také to, jestli 
je vybraná  rma spo-
lehlivá, stabilní a zej-
ména, jak dodržuje 
etické standardy. 

O tom, nakolik lze té které spo-
lečnosti věřit, se můžete 
přesvědčit i podle toho, jestli 
přijala etický kodex podle 
doporučení Energetického re-
gulačního úřadu (ERÚ). Jak 
ukázal nedávný průzkum 
agentury Datank, pro tři 
čtvrtiny lidí je důležité, aby 

jejich dodavatel elektřiny nebo 
plynu právě takový etický 
kodex dodržoval. Pro třetinu 
odběratelů by dokonce absen-
ce kodexu znamenala rozho-
dování o změně dodavatele. 

Prioritou je ochrana 
spotřebitelů
O větší ochranu spotřebitelů 
se aktivně zasazuje také 
Bohemia Energy. Firma své 
zásady férového jednání 
deklaruje v etickém kodexu, 
který v plné míře respektuje 
Vzorový etický kodex ERÚ. 
„I když jsme drtivou většinu 
doporučení ERÚ dodržovali 
již v minulosti, chceme našim 
zákazníků usnadnit orientaci, 
a proto jsme naše zásady 
sepsali do podoby o�ciálního 
dokumentu,“ říká Robert 
Šíma, ředitel zákaznické péče 
Bohemia Energy. Etický kodex 
tak obsahuje řadu konkrétních 

kontrolních mechanismů, 
které zákazníky �rmy chrání. 

Celá skupina Bohemia Ener-
gy například při prodeji vyu-
žívá uzavírání smluv přes 
tablety, u nichž lze jednoduše 
ověřit, kde byla smlouva pode-
psána. Žádná zákaznická 
smlouva, uzavřená obchodním 
zástupcem Bohemia Energy, 
není puštěna ke zpracování, 
aniž by se zákazníkem nebyla 
ověřena prostřednictvím 
veri�kačního telefonického 
hovoru. „Těmito hovory 
ověřujeme, zda si je zákazník 
vědomý, že uzavřel smlouvu 
s naší společností, zda s pod-
pisem souhlasí a jaké tím 
získal výhody,“ vysvětluje 
Robert Šíma. „Vedle vyjádření 
spokojenosti s jednáním 
obchodního zástupce může 
vznést k uzavřené smlouvě 
doplňující dotazy, na které mu 
naši pracovníci profesionálně 
odpovědí,“ dodává. 

Zvláštní pozornost 
věnovaná seniorům
Bohemia Energy si uvědomuje 
zranitelnost zejména nejstar-
ších věkových skupin obyvatel 
a věnuje proto zvýšenou 
pozornost ochraně seniorů. 
Již před několika lety �rma 
zavedla u lidí nad 75 let někte-
rá opatření, jako je například 
ustanovení pověřené osoby 
pro kontakt s dodavatelem. 
„Nyní jsme v kodexu de�no-

vali další postupy, které právě 
seniorům usnadňují jednání 
se společností a pomáhají jim 
plně pochopit podstatu 
nabízených produktů a 
služeb,“ dodává Robert Šíma.

Etický kodex dle doporuče-
ní ERÚ tak Bohemia Energy 
vnímá jako důležitý krok, 
který pomůže zlepšit situaci 
na trhu s energiemi. Zároveň 
věří, že i další dodavatelé se 
k tomuto kodexu připojí. 
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Podle České obchodní inspekce se 
takzvaní „šmejdi“ přesunuli z před-
váděcích akcí, kde nabízeli zboží 
pochybné kvality, na trh s energie-
mi. Hřeší na to, že dodávky energií 
přímo neposkytují, nemusejí mít 
proto licenci od Energetického regu-
lačního úřadu a nemusí dodržovat 
energetický zákon.

To by se mělo změnit. Odborníci, 
včetně zástupců Bohemia Energy, 
se shodují, že na činnost zprostřed-
kovatelů nabídek energií by mělo 
být nahlíženo podle energetického 
zákona. „Zprostředkovatelé nabízejí 
anebo zajišťují pro zákazníky aukce 
nebo výběrová řízení. Mnohdy však 
zneužívají a vystavují zákazníky po-

kutám za porušení smlouvy, pokud 
zákazník odmítne podepsat s vybra-
ným dodavatelem smlouvu. To je sa-
mozřejmě obcházení energetického 
zákona,“ popisuje obchodní ředitel 
Bohemia Energy Libor Holub přínos 
legislativní úpravy, která má podpo-
ru Ministerstva průmyslu a obchodu 
nebo Svazu obchodu a cestovního 
ruchu. 

Je nutné, aby každý jednotlivý 
prodejce energií musel pro svou 
činnost získat oprávnění, které by 
uděloval dozorový orgán na základě 
splnění povinných podmínek: trestní 
bezúhonnost a složení zkoušky 
z „energetického minima“. Dozorový 
orgán by zároveň přijímal podněty 

k odebrání licence, nebo přijímal 
stížnosti od spotřebitelů. Toto 
opatření by rovněž zamezilo neka-
lým praktikám v oblasti osobního 
prodeje, protože každá společnost 
i spotřebitel by si mohli jednoduše 
ověřit, zda prodejce je férový, či 
zda již na něj byla nějaká stížnost,“ 
upřesňuje Libor Holub.

Čeští spotřebitelé v loňském 
roce rekordně měnili dodavatele 
energie. V porovnání s rokem 2017 
to bylo skoro o 60% více, takže se 
konečné číslo zastavilo na 570 511. 
Stejný trend očekávají analytici 
i v letošním roce. Změna dodava-
tel přináší i řadu problémů, které 
musí dodavatelé a spotřebitelé řešit. 

Zejména jde o obtížné získávání 
informací, které komplikují přechod 
od stávajícího dodavatele k novému. 
„Navrhujeme, aby data o jednotli-
vých odběrných místech, která jsou 
shromažďována u Operátora trhu 
s elektřinou (OTE), byla doplněna 
i o další informace, jako je adresa 
odběrného místa, stávající doda-
vatel, výročí smlouvy u stávajícího 
dodavatele a nejzazší termín pro 
výpověď stávající smlouvy. Tím by 
nový dodavatel měl jako účastník 
trhu všechny potřebné informace 
pro uzavření smlouvy k dispozici 
právě u OTE a výrazně by se tak 
zmenšil prostor pro nekalé prakti-
ky,“ vysvětluje Libor Holub.

Větší ochrana  
spotřebitelů je nutná
Ochrana spotřebitele je prioritou nejenom Energetického regulačního úřadu (ERÚ), ale i dalších 
institucí. Zabývat se jí má plánovaná novela energetického zákona.
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Krúpa podle svých slov 
nyní vyčkává a hodlá se řídit 
zejména postojem miliardáře 
Warrena Buffetta. Kraft Heinz 
kromě Berkshire Hathaway 

kontroluje také brazilská 
investiční skupina 3G Capital 
Jorge Paola Lehmanna. 
Buffett v rekaci na pokles cen 
akcií řekl, že za Kraft Heinz 
se svým fondem zaplatil 
víc, než měl, ale přesto svůj 
podíl nehodlá prodávat. 
Berkshire Hathaway má 
v této potravinářské společ-
nosti podíl 26,7 procenta.

 Názory str.11

Dubaj navštívil 
rekordní počet turistů

Dubaj přivítala v roce 
2018 celkem 15,92 milionu 
přenocujících návštěvníků 
ze zahraničí, čímž dosáhla 
nového rekordu. Největším 
zdrojovým trhem zůstává 
s více než dvěma miliony 
návštěvníků Indie a trvale 
vzrůstá počet návštěvníků 
ze Saúdské Arábie. Ná-
růst už třetí rok po sobě 
zaznamenal i region střední 
a východní Evropy.

Reuters zvýšila tržby

Globální zpravodajská 
a informační společnost 
Thomson Reuters v loňském 

čtvrtém čtvrtletí zvýšila své 
tržby meziročně o devět 
procent na 1,52 miliardy 
dolarů. Zisk na akcii bez 
zahrnutí mimořádných po-
ložek navíc klesl na 20 centů 
z 22 centů před rokem.

Gazprom zvýšil podíl 
na evropském trhu

Ruský gigant Gazprom loni 
zvýšil svůj podíl na ev-
ropském trhu s plynem 
na rekordních 36,7 procenta 
z předloňských 34,7 procen-
ta. Uvedl to jeden z mana-
žerů podniku Oleg Aksjutin 
na prezentaci pro investory. 
Gazprom zůstává klíčovým 
dodavatelem plynu pro řadu 
zemí. /čtk/

Krátce

8 | TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA

Kečupové trable  
miliardáře Krúpy
Ondřej SOUČEK, msc

Slovenský podnikatel a mi-
liardář Pavol Krúpa prožívá 
v posledních dnech perné 
chvíle. Akcie společnosti 
Kraft Heinz, do které loni 
v polovině roku investoval 
zhruba sto milionů dolarů, 
radikálně klesají: od čtvrt-
ka už odepsaly zhruba 
29 procent své hodnoty. 
Krúpa proto dokonce vyzval 
slavného investora Warrena 
Buffetta, více než čtvrtinové-
ho podílníka firmy, k jejímu 
ovládnutí.

Investiční společnost Kru-
pa Global Investments loni 
nakupovala akcie a finanční 
deriváty americké potra-
vinářské firmy Kraft Heinz 
za ceny lehce pod úrovní 
60 dolarů za akcii. Nyní se 
ale obchodují za zhruba 
34 dolarů. Jde o následek 
déletrvajícího poklesu, který 
vyvrcholil minulý čtvrtek, 
kdy firma Kraft Heinz zveřej-
nila výsledky hospodaření 

Krúpa loni v polovině 
roku investoval 
do Kraft Heinz zhruba 
sto milionů dolarů.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 26. 2. 2019 Akcie na pražské burze 26. 2. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 90,50   0,56 % 

CETV 83,60   -1,88 % 

ČEZ 550,50   -0,27 % 

Erste Bank 802,60   -0,96 % 

Kofola 303,00   0,00 % 

KB 956,00   -0,52 % 

Moneta 79,20   -0,94 % 

O2 CR 245,50   -0,61 % 

Pegas 772,00   -4,22 % 

Philip Mor. ČR 14 420,00   0,42 % 

TMR 760,00 0,00 %

VIG 545,50   -0,73 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

378 580

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,148

Čína 1 3,375

Dánsko 1 3,440

EMU 1 25,665

Chorvatsko 1 3,455

Japonsko 100 20,384

Kanada 1 17,082

Maďarsko 100 8,095

Norsko 1 2,626

Polsko 1 5,930

Rusko 100 34,392

Švédsko 1 2,425

Švýcarsko 1 22,574

Turecko 1 4,260

USA 1 22,594

Velká Británie 1 29,819
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Vývoj akcií Kraft Heinz za poslední rok (v USD)

Pramen: Thomson Reuters

71,38

34,23

za čtvrté čtvrtletí. Jejich 
veškeré aspekty zaostaly 
za očekáváními analytiků, 
a zároveň oznámila, že je vy-
šetřována americkou Komisí 
pro cenné papíry a burzy 
(SEC). 

Vyšetřování SEC se týká 
systému zadávání zakázek 
a podle analytiků se právě 
tato informace stala spouš-

těčem posledního velkého 
výprodeje akcií firmy. SEC to-
tiž upozornila, že Kraft Heinz 
má v posledním kvartálu 
v účetnictví mnohem vyšší 
náklady na pořízení surovin, 
než bylo dříve obvyklé. 

Firma zároveň potvrdila 
odpis nehmotného majetku 
spojeného se společností 
Oscar mayer ze skupiny 

Kraft v objemu 15,4 miliardy 
dolarů. Podle analytiků Yahoo 
Finance či agentury Reuters 
tak potravinářská společnost 
známá hlavně produkcí keču-
pu či konzerv podle všeho do-
plácí na postupný ústup trhu 
od balených potravin směrem 
k těm čerstvým, a že investoři 
by tak měli zvažovat, zda je 
potravinářský sektor stále 
natolik bezpečný, jako býval 
za předchozích krizí. 

Sám Krúpa tvrdí, že mezi-
tím svůj podíl ve firmě znač-
ně osekal. Odmítl ale sdělit, 
o kolik. Zároveň tvrdí, že 
by se nebál ani znovu akcie 
nakoupit. „Pro nás to zatím 
rozhodně není ukončená 
pozice, čekám na vhodnou 
příležitost nákupu,“ odpově-
děl na dotaz deníku E15, jaké 
jsou jeho investiční plány 
v potravinářské společnosti. 
V listopadu přitom inves-
tičnímu fondu Berkshire 
Hathaway Warrena Buffetta 
nabízel, že mu přenechá 
svůj podíl při ceně 80 dolarů 
za jednu akcii. 
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 Americký odvolací 
soud potvrdil rozsu-
dek nižšího soudu, 

podle kterého je nabídka 
americké telekomunikační 
společnosti AT&T na převzetí 
mediální firmy Time War-
ner za 85,4 miliardy dolarů 
v souladu s antimonopolními 
zákony. Spojení firem tvrdě 
kritizoval prezident Donald 
Trump.

Panel složený ze tří soudců 
rozhodl ve prospěch dohody 
jednomyslně. Argumenty mi-
nisterstva spravedlnosti, které 
chtělo dohodu zablokovat, 
označil za nepřesvědčivé.

Firmy spojení oznámily 
v říjnu 2016, transakci však 
napadlo ministerstvo sprave-
dlnosti USA. Bylo to poprvé 
za několik desítek let, kdy 
se americká vláda pokusila 

zablokovat u soudu spojení 
dvou firem, které si navzájem 
přímo nekonkurují. Loni však 
soud dohodu schválil a firmy 
v červnu spojení dokonči-
ly. Ministerstvo však i přes 
dokončení fúze mělo právo 
se proti rozhodnutí odvolat, 
které nakonec využilo. /čtk/

Soud: AT&T smí 
převzít Time Warner

87,4
miliardy dolarů 

zaplatí AT&T 
za Time Warner.

301573/14 inzerce

SKUPINA PSA Group loni dosáhla rekordního zisku a tržeb. 
Firma oznámila, že její čistý zisk se zvýšil o 40 procent 
na 3,295 miliardy eur a tržby stouply o 19 procent na 74 mili-
ard eur. Automobilka rovněž uvedla, že její německá značka 
Opel se vrátí na ruský trh, zatímco její francouzská značka 
Peugeot zamíří zpět do Spojených států.
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REKORDNÍ ROK
Akcionáři  
Embraeru 
souhlasí s fúzí  
s Boeingem
Akcionáři brazilského výrob-
ce letadel Embraer schválili 
dohodu o prodeji 80procent-
ního podílu v divizi komerč-
ních letadel americké firmě 
Boeing. Dohoda je jednou 
z největších změn na globál-
ním leteckém trhu za desítky 
let a mohla by přetvořit trh 
s letadly do 150 sedadel.

Boeing předložil nabíd-
ku na převzetí divize loni 
v létě po podobné dohodě 
mezi evropským výrobcem 
letadel Airbus a kanadským 
Bombardierem, díky které 
získá Airbus většinový podíl 
ve výrobě letadel CSeries. 
Ty jsou přímými konkurenty 
letadlům Embraeru. Boeing 
podle dohody zaplatí 4,2 mili-
ardy dolarů. /čtk/  

 více na E15.cz



Britská premiérka Theresa 
Mayová poprvé přiznala, že 
Británie může požádat o od-
klad březnového termínu pro 
odchod z EU. Poslancům v par-
lamentu ale řekla, že vláda Bru-
sel o jednorázový a krátkodobý 
odklad požádá jen v případě, 
že zákonodárci při hlasování 
odmítnou podpořit jí vyjedna-
nou dohodu o odchodu  
z unie i možnost, že Británie 
29. března unii opustí bez  
jakékoli předchozí dohody.

Mayová v parlamentu pro-
mluvila po dopoledním bouřli-
vém jednání kabinetu, během 
nějž svůj průlomový plán pro 
další jednání představila. Dříve 
premiérka odklad termínu pro 

brexit odmítala, k ústupku ji 
však donutila hrozící revolta 
uvnitř kabinetu. 

Premiérka poslancům 
vyjmenovala tři závazky, jež 
ohledně dalšího postupu 
kolem brexitu přijala. Slíbila 
jim, že do 12. března předloží 
parlamentu vyjednanou doho-
du s EU k novému hlasování. 
Pokud pro tuto dohodu nezíská 
dostatečnou podporu, nechá 
poslance 13. března hlasovat 
o tom, zda si přejí, aby Británie 
vystoupila z unie bez dohody. 
Pokud takový scénář poslanci 
odmítnou, nechá je 14. března 
hlasovat o tom, zda podpoří 
odklad termínu odchodu z EU. 
 Sledujte E15.cz

Mayová 
připustila 
odklad brexitu
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Právě 
v prodeji
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OBJEDNÁVEJTE NA
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PŘEČKAT
EKONOMICKOU
KRIZI A JEŠTĚ

NA NÍ VYDĚLAT 

299629/135 inzerce

NA DÁRCOVSKÉ KONFERENCI v Ženevě se podařilo získat 
pro Jemen sužovaný čtyřletou válkou příslib humanitární pomoci 
ve výši 2,6 miliardy dolarů. OSN letos pro tuto zemi požaduje čtyři 
miliardy dolarů. Generální tajemník OSN António Guterres připo-
mněl, že pomoc a ochranu potřebují čtyři pětiny Jemenců, tedy  
24 milionů lidí. Nejvíce peněz hodlají poslat Saúdská Arábie a SAE.
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PENÍZE PRO JEMEN
Indové zaútočili  
ze vzduchu na Pákistán 

Indická vojenská letadla pro-
vedla nálet na pákistánském 
území. Podle pákistánských 
úřadů si útok nevyžádal 
žádné oběti. Indie uvedla, že 
terčem náletu byl výcvikový 
tábor extremistů a že při něm 
zahynulo velké množství radi-
kálů. Vztahy obou zemí se po 
nedávném atentátu v indické 
části Kašmíru vyostřují.

Favorizovaný Mistrík 
odstoupil z boje o post 
slovenského prezidenta 

Jeden z favoritů nadcházejí-
cích přímých prezidentských 
voleb na Slovensku, vědec 
Robert Mistrík, se vzdal kan-
didatury. Zároveň podpořil 
jinou kandidátku Zuzanu 
Čaputovou, jejíž popularita 
podle průzkumů roste. /čtk/

Krátce



Velká komise, 
malé naděje
Prohlášení politiků po 
prvním zasedání Komise pro 
spravedlivé důchody jasně 
potvrzují, že široký poradní 
orgán, který dala dohromady 
ministryně práce a sociálních 
věcí Jana Maláčová z ČSSD, 
nebude mít lehký osud. 
Zatímco sociální demokraté 
si za prioritu vytkli „sprave-
dlnost“ v důchodovém systé-
mu, členové komise z opo-
zičních stran by raději řešili 
jeho finanční udržitelnost. 

Do závěrů prvního zase-
dání se dostalo obojí, ovšem 
priority jsou nastaveny zcela 
jasně. V první řadě se bude 
řešit „spravedlnost“: 
nerovné důchody mužů 
a žen, dřívější odchod do 
penze pro náročné profese 
a výše vdovských důchodů. 
Teprve potom přijde na řadu 
„otázka příjmů důchodového 
systému“. 

Podle rektorky Mendelovy 
univerzity a šéfky komise 
Danuše Nerudové se budou 
nejdříve řešit věci, na nichž 
je široká politická shoda. 
Jenže – jestliže nad tématem 
existuje široká politická sho-
da, proč se jím má zabývat 
komise poskládaná z nejpes-
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Trpělivost 
růže přináší
Poněkud jateční příběh 
akcií potravinářského gigantu 
Kraft Heinz získává v posled-
ních dnech odstíny poctivé-
ho kečupu. Zajímavé je, že 
na této akcii se utnulo hned 
několik burzovních mistrů 
tesařů. Vedle fenomenální-
ho prognostického mozku 
Warrena Buffetta se spálil 
i česko-slovenský miliardář 
Pavol Krúpa. Přidržíme-li 
se tohoto úhlu pohledu, tak 
investorský David připravil 

svému slavnějšímu souput-
níkovi malé školení. Keču-
pové impérium je prý nyní 
za babku a je načase, aby jej 
americký Goliáš ovládl.

Soudě dle posledního vý-
voje akcií Kraft Heinz, ostatní 
burziáni alespoň prozatím 
neočekávají, že si Buffett od 
Krúpy nechá poradit – a že 
střemhlav zopakuje přizna-
nou chybu, kterou už jednou 
udělal před necelými čtyřmi 
lety. Univerzálním lékem na 
bolístky obou pánů tak může 
být spíše jiný osvědčený 
Buffettův recept na vítězství. 
Totiž trpělivost. 

Tvář dne

Já sama o prodloužení 
lhůty nestojím. Naším 
hlavním a jediným 
zájmem by mělo být 
vyjednání dohody 
a odchod z unie  
29. března, řekla  
britská premiérka 
Theresa Mayová. 
str. 10

Komentář Glosa Jaroslava BUKOVSKÉHO

Ale početná komise složená 
ze zástupců mnoha zájmů by 
nemusela být špatným mís-
tem, kde začít hledat. Je to 
potřeba. Vzpomínky na osud 
nedomrlé penzijní reformy 
Nečasovy vlády jsou varující.

Jenže místo toho se bude 
komise v mnoha příštích 
měsících zabývat dílčími po-
litickými kroky upravujícími 
některé penzijní parametry. 
Ani slova o „adaptaci systé-
mu na 21. století“ tuto bídu 
nezakryjí.

A tak místo toho ODS 
oznamuje, že sestaví vlastní 
návrh reformy, Piráti navr-
hují speciální fond u ČNB, 
něco jako norské fondy bez 
příjmů z ropy, a vládní hnutí 
ANO pošilhává po povinném 
spoření do třetího pilíře. To 
do budoucna zkomplikuje 
jednání v komisi, protože 
z veřejně prezentovaných 
návrhů se už nikomu nebude 
chtít příliš ustupovat. 

Máme velkou komisi, 
ale naděje na udržitelný 
důchodový systém po jejím 
ustavení o nic větší nejsou.

Martin 
ČABAN

komentátor  
deníku E15

třejší směsi stran a nátlako-
vých organizací? Mechanis-
mus srovnání důchodů, je-li 
Maláčová přesvědčena, že jde 
o akutní problém, by mělo 
umět sestavit pár úředníků 
na jejím ministerstvu. A je-li 
na tom tak široká shoda, pak 
návrh jistě projde a nehrozí, 
že by jej příští politická garni-
tura rušila.

Má-li mít komise o 44 čle- 
nech smysl, pak má projed-
návat věci, na nichž široká 
shoda naopak nepanuje. Jako 
je právě zajištění finanční 
udržitelnosti penzijního sys-
tému, které se bohužel krčí 
na chvostu seznamu priorit. 
Přitom právě tady je třeba 
najít řešení s širší podporou. 
Ve vzduchu samozřejmě visí 
velká a dosud nezodpověze-
ná otázka, zda takovou širo-
kou shodu vůbec lze najít. 

Musím dneska odejít dřív, abych nechal vykastrovat kočku.  
Až budu pryč, vyberte devět lidí, řekněte jim, že byli vybráni  

jako zaměstnanci měsíce, a každému dejte jako odměnu kotě.

Návrh rovných 
penzí mužů a žen by 
mělo umět sestavit 
pár úředníků na 
ministerstvu práce.
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Bez bankovní daně 
nebudou peníze 
na vládní program

Podle šéfa ČSSD, vicepremiéra a ministra vnitra Jana Hamáčka 
je příčinou nedostatku finančních prostředků na vládní 
priority špatně nastavený státní rozpočet. „Kolegové z ANO si 
musejí vyjasnit, zda se z hnutí nestává pravicová strana střihu 
Miroslava Kalouska,“ říká v narážce na tvrdá úsporná opatření 
někdejšího ministra financí. Od nadcházejícího sjezdu sociální 

demokracie očekává omlazení stranického vedení a schválení nových stanov.

Pavel OTTO

 Jednou z vládních 
priorit je další růst důchodů 
od příštího roku nad 
zákonný rámec. Je to reálné, 
když zpomaluje ekonomika 
a ANO odmítá zdanit banky, 
jak už delší dobu navrhuje 
ČSSD a nyní i KSČM, která 
koalici toleruje?
Pokud vím, s devíti stovkami 
korun poprvé přišel premiér 
Andrej Babiš. Zákonný rámec 
pro valorizaci je sedm set. 
V případě zvýšení je třeba 
předložit návrh změny zákona, 

což ministryně práce a so-
ciálních věcí Jana Maláčová 
udělala.

Nyní je na vládě, jak se 
k tomu politicky postaví. Jde 
o zhruba třicet miliard, které 
by musela nalézt. 

 Takže je to neprů- 
chodné?
Souvisí to s debatou o státním 
rozpočtu na příští rok. Sociální 
demokracie dlouhodobě říká, 
že není možné jen tupě škrtat. 
Musíme nalézt příjmy. ANO 

si musí vyjasnit, zda je stále 
hnutím, které šlo do vlády 
s ambiciózním středolevico-
vým programem, nebo se z něj 
stává pravicová strana střihu 
Miroslava Kalouska. Když jsme 
sepisovali vládní program, 
kolegům z ANO jsem říkal, že 
ačkoliv je levicový, opírají ho 
o pravicový rozpočet. Upozor-
ňoval jsem je, že to nebude 
fungovat.

 ANO počítalo s tím, že 
příjmů bude dostatek. 

Daně se vybírají dobře. 
Rezervy ale stále jsou u bank, 
velkých korporací včetně digi-
tálních nebo v odtocích stovek 
miliard ročně do zahraničí 
v podobě dividend.

Například v Německu jsou 
podobné daně podstatně 
vyšší a jde o velmi prosperující 
ekonomiku s rozpočtovým pře-
bytkem téměř 60 miliard eur. 
Mantra českých pravicových 
ekonomů, že čím nižší daně, 
tím výkonnější hospodářství, 
nefunguje.

 Čím chcete přesvědčit 
premiéra, aby s bankovní 
daní souhlasil?
Není možné sníst koláč s tím, 
že zůstane na talíři. ANO si 
musí vyjasnit, co chce. Chápu 
ale, že hraje o určitou symbo-
liku, když řeklo, že nebudou 
zvyšovat daně.

 Tempo ekonomiky 
zvolňuje. Může přijít tvrdý 
brexit, který by český 
HDP negativně zasáhl. 
Uznáte, že vládní program 
není na takovou situaci 
nastavený?
Nemyslím, že by situace byla 
katastrofální. Možná bych 
i vyčítal kolegům z ANO, že bijí 

na poplach. Když v tom budou 
pokračovat, krizi si vytvoříme 
sami. Lidé se vyděsí, klesne 
spotřeba a ekonomika se 
zakousne. Rozpočet se sesta-
vuje každý rok, na ten příští 
potřebujeme nějakých padesát 
miliard navíc. 

 Narážíte na to, že vyšší 
zdanění tabáku, tvrdého 
alkoholu nebo nová 
digitální daň, kde se s ANO 
a komunisty shodujete, by 
zdaleka tolik nevynesly?
Vynesly by jen jednotky mi- 
liard, zatímco z bankovní daně 
by bylo deset miliard. Bez ní si 
naplnění vládního programu 
nedovedu představit. 

 ČSSD se podařilo ve vlá-
dě prosadit řadu jejích 
priorit, například zrušení 
karenční doby, zvýšení ro-
dičovského příspěvku nebo 
minimální mzdy. Co máte 
v plánu dál? 
I v dalším období bude-
me bojovat o to, abychom 
z našeho programu splnili 
co nejvíce. Pro zaměstnance 
to bude zkrácení pracovní 

Mantra českých 
pravicových 
ekonomů, že 
čím nižší daně, 
tím výkonnější 
hospodářství, 
nefunguje.
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doby a prodloužení dovolené. 
Kromě toho chystá ministryně 
Maláčová prorodinný balíček. 
Ruku v ruce s tím ale musí jít 
revize sociálních dávek.

 Šéf ANO vám vytýká, že 
jste s těmito dávkami zatím 
nic neudělali.
Největším problémem jsou 
dávky na bydlení. ANO nás sice 
kritizuje, ale paní Maláčová je 
limitována vládními kolegy-
němi. Teprve nedávno jí byla 
ministryně pro místní rozvoj 
Klára Dostálová schopna dodat 
cenové mapy. Bez nich není 
možné nastavit maximální 
sociální dávky v dané lokalitě 
s tím, že všechno ostatní je už 
byznys s chudobou. 

 Za jak dlouho to 
ministryně Maláčová 
dokončí?
Myslím, že je to otázka měsíců. 
Na druhé straně se na těchto 
dávkách vyplácí asi devět mi-
liard ročně, jejich objem navíc 
klesá. Jestli si pan premiér 
myslí, že omezením dávek 
ušetříme tři desítky miliard 
na důchody, mýlí se. Nalézt lze 
nejvýše miliardu a půl.             

 Šéfka státní pokladny 
Alena Schillerová z ANO 
vyzvala ministry, aby 
seškrtali deset procent 
pracovních míst, což ČSSD 
odmítla. V rezortu vnitra 
šetřit nelze?
Důležité je, že paní ministry-
ně nenavrhuje žádné rušení 
míst u bezpečnostních sborů. 
I v případě občanských za-
městnanců by to ale byla katas-
trofa. Úplně bychom zdecimo-
vali policii. Nemůže fungovat 
bez techniků, automechaniků 
a dalších profesí, které jsou 
už nyní obtížně udržitelné. 
Na rozdíl od policistů jsme jim 
platy nezvyšovali. Nedovedu 
si představit, že bych měl něja-
kých dva a půl tisíce občan-
ských zaměstnanců vyhodit.

 A co úspory 
na samotném ministerstvu?
Má asi 2750 zaměstnanců 
a tento počet se za posledních 
patnáct let nezměnil. ČSSD 
říká, že personální úspory 
lze řešit systémově. Ve státní 
správě jsou například oddělení 
se dvěma úředníky, nad nimiž 
je vedoucí. Lze stanovit, že 
minimální velikost oddělení 
bude sedm nebo deset lidí. 

Tím bychom se zbavili řady 
dobře placených státních 
úředníků. I náměstci by mohli 
řídit více útvarů než dnes. 
Druhou možností je podívat se 
na malé úřady, které vznikaly 
jako houby po dešti, a sloučit 
je do multifunkčních celků. 
A pak jsou některé agendy, kte-
ré by stát nemusel vykonávat. 

 Z vnitra nemůže odejít 
vůbec nikdo?
Můžeme postrádat nejvýše dvě 
až tři procenta míst. Ale ani 
jedno v odboru azylové a mig-
rační politiky, kde pracuje asi 
1100 lidí. 

 V pátek a v sobotu se 
koná sjezd ČSSD. Budete 
volit vedení a vy zatím 
nemáte protikandidáta. 
Očekáváte nějakou změnu 
ve směřování strany?
Na nedávných krajských kon-
ferencích sociální demokracie 
jsem říkal, že princip je jed-
noduchý: méně sporů, nové 
stanovy a plnění volebního 
programu.

 Jsou členové platformy 
v radě?
Dohodli jsme se s bývalými 
hejtmany, že zkusí přijít s ná-
měty pro krajské volby. Určitě 
jim budeme naslouchat.

 Prozradíte ambice ČSSD 
v květnových volbách 
do Evropského parlamentu? 
Hovoří se o tom, že 
ke čtyřem stávajícím 
křeslům byste rádi získali 
ještě jedno.
Před volbami jsem vždy rea-
lista. Stál bych o to, abychom 
potvrdili naše současné 
postavení. Myslím, že máme 
kvalitní kandidáty, za nimiž je 
obrovský kus poctivé práce. 
Pavel Poc ji odvedl při ochraně 
přírody a Olga Sehnalová 
při boji proti dvojí kvalitě 
potravin.

Toto téma si sice začal při-
svojovat téměř každý europo-
slanec, ale bez paní Sehnalové 
by vůbec nebylo na stole. 
Přišla s ním jako první a protla-
čila europarlamentem všechna 
potřebná hlasování. Díky 
nim se dnes hovoří o tom, že 

• Politickou kariéru začal jako 
člen Mladých sociálních 
demokratů, později byl jejich 
předsedou.

• V roce 2006 byl zvolen 
poslancem za Středočeský 
kraj, čtyři roky řídil sněmovní 
zahraniční výbor. V roce 
2013 se stal předsedou dolní 
komory parlamentu.

• Šéfem ČSSD byl zvolen loni 
v únoru, na postu vystřídal 
Bohuslava Sobotku. 

• Vicepremiérem a ministrem 
vnitra byl jmenován koncem 
června 2018.

Jan 
HAMÁČEK (40)
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dvojí kvalita potravin je nekalá 
obchodní praktika.

 Budou eurovolby 
prvním ostrým testem toho, 
zda se vám vládnutí s ANO 
politicky vyplácí?
Eurovolby jsou z hlediska 
volební účasti velmi specifické. 
První reálný test očekávám až 
v krajských volbách.

 Kdyby to v květnu 
nedopadlo pro vaši stranu 
dobře, konal by se další 
sjezd?
Pokud bude zájem o svolání 
mimořádného sjezdu dva 
měsíce po řádném sjezdu, 
budiž. Naše stanovy to umož-
ňují. Otázkou ale je, co by bylo 
agendou takového rokování. 
Jestli má někdo zázračný re-
cept, jak stranu vrátit k třiceti-
procentnímu volebnímu zisku 
během několika měsíců, může 
s takovou vizí předstoupit už 
tento pátek na sjezdu v Hradci 
Králové. 

 Dostane se 
do předsednictva jak 
ministryně Maláčová, tak 
šéf diplomacie Tomáš 
Petříček? 
Oba bych na postech místo-
předsedů rád viděl, budu pro 
ně hlasovat. Jsou to nové tváře 
sociální demokracie. Věřím, že 
její vedení omládne. Na druhé 
straně nemohou být v čele jen 
ministři. Uvítal bych, aby se 
v něm objevili i zkušení komu-
nální politici.

Jestli má někdo 
zázračný recept, 
jak stranu vrátit 
k 30procentnímu 
volebnímu zisku 
během pár 
měsíců, může 
s takovou vizí 
předstoupit 
už v pátek 
na sjezdu.

V poslední době jsme 
mnohem konsolidovanější. Ze 
všech průzkumů a i z toho po-
sledního, který jsme si nechali 
udělat, vychází, že hlavní ba- 
riérou ČSSD je její nejednot-
nost. Lidé nechtějí volit stranu, 
která se hádá. Doufám, že 
tohle už je za námi.

 Jako kandidáta na šéfa 
strany vás podporuje 
i platforma Michala Haška 
Zachraňme ČSSD. Čím jste 
kritiky zklidnil? Založením 
programové rady, která 
má nastínit strategii pro 
krajské volby v příštím 
roce?
Nikdy jsem se nebránil 
komunikaci s kýmkoliv. Když 
funguje, straníci nemají důvod 
zakládat alternativní struk-
tury. Řekl jsem, že pokud by 
platforma měla být mocen-
skou záležitostí, bylo by lepší 
ji rozpustit. Pokud ale chce 
debatovat o programových 
věcech, problém s tím nemám. 
V platformě je řada bývalých 
krajských politiků, kteří mají 
cenné zkušenosti. 



Složitá účast

Vinař, který získal zlaté 
ocenění, musí pro salon 
rezervovat určitý počet lahví 
vítězného vzorku (například 
u bílého vína 720), které NVC 
postupně vykupuje a ukládá 
ve sklepních prostorách. Zde 
jsou k dispozici veřejnosti, 
která má možnost ochutnat 
kterékoli ze zde uložených 
vín. Každé víno má svůj pre-
zentační box, ve kterém jsou 
lahve uskladněny. Zároveň 
je na boxu kompletní popis 
vína včetně analytických úda-
jů, senzorické charakteristiky 
a podobně.

Salon vín 2019

Vítězná vína budou po celý 
rok prezentována degustační 
expozicí v historickém skle-
pení valtického zámku. Ná-
vštěvník bude moci ochutnat 
ze 71 bílých vín, z nichž 43 je 
suchých, 15 polosuchých, de-
vět polosladkých a čtyři slad-
ká. Dále 26 červených vín, 
z nichž je 25 suchých a jedno 
sladké. Počet doplňují dvě 
růžová vína – jedno suché 
a jedno polosladké a také dvě 
jakostní šumivá vína. 

Nejvíce zastoupenou 
vinařskou podoblastí byly 
podoblast mikulovská a vel-
kopavlovická s 27 vzorky, 
slovácká s 22 a znojemská 

s 20 víny. Vinařská oblast 
Čechy je v letošním ročníku 
Salonu vín zastoupena třemi 
víny z mělnické podoblasti. 
Nejúspěšnějšími odrůdami 
letošního ročníku se staly 
Ryzlink rýnský s 21 zastou-
peními, dále Ryzlink vlašský 
s 10, Rulandské modré 
s osmi, Sauvignon a Ruland-
ské bílé se šesti a Frankovka 
a Veltlínské zelené s pěti 
zastoupeními.

Nejčastěji se v letošním Sa-
lonu vín setkáme s ročníkem 
2017 se 45 víny, dále roční-
kem 2015 s 34 víny a roční-
kem 2016 se 17 víny. Nejstarší 
víno v letošním Salonu vín je 
z roku 2009.

Vinařstvím s největším 
počtem úspěšných vín je Vin-
selekt Michlovský s 10 víny.

Přehlídka stovky nejlepších, respektive 
nejúspěšnějších vín z Moravy a Čech, 
která tradičně začíná v únoru – Salon vín – 
má již delší dobu respekt u odborníků 
a mimořádnou oblibu u milovníků vín.

Vlastimil POLIAČIK
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Mít vystavené své víno 
v Salonu vín je pro vinaře 
již mimořádný úspěch. Už 
jen proto, že získat tuto 
možnost je stále obtížnější. 
Způsobuje to předně ros-
toucí počet vinařů vyrábějí-
cích kvalitní vína a zároveň 
i stoupající prestiž soutěže, 
která láká k účasti. 

„Získat absolutní titul 
v tak náročné soutěži, kde 
musíte projít třemi koly 
a pak v rozstřelu o šampiona 
porazit další skvělé vzorky, 
bereme jako skvělý výsle-
dek, který vytváří ideální 
zpětnou vazbu jak pro naše 
zákazníky, tak i pro naše 
zaměstnance,“ říká Bořek 
Svoboda, ředitel Zámeckého 
vinařství Bzenec, které letos 
získalo titul šampiona.

Nelehká cesta

Vinaři, kteří touží dostat 
se do Salonu vín, musejí se 
svými víny nejprve projít 
systémem nominačních 
oblastních soutěží garantova-
ných Svazem vinařů ČR. Jsou 
to takzvaná oblastní kola, 
kterých je pět – pro vinařskou 
oblast znojemskou, miku-
lovskou, velkopavlovickou, 
slováckou a jedno společ-
né pro vinařskou oblast 
Čechy. Vloni bylo přihlášeno 
rekordních 2199 vín. Teprve 
na základě nominace z těchto 
klání je možné se přihlásit 
do finále – tedy do národní 
soutěže vín, kde je hodnocení 
dvoukolové (v tomto ročníku 
postoupilo 1231 vzorků). 
Doposud odborná porota 

nejprve vybrala nejlepších 
200 vín a z nich nakonec 
100 zlatých. „Při hodnoce-
ní letošního ročníku jsme 
poprvé umožnili finálovou 
účast dvojnásobnému počtu 
vín oproti předchozím letům, 
tedy 400 nejlepším vínům 
z předchozích kol soutěže. 
Větší počet prvotřídních vín 
ve finále ještě zvýšil odbor-
nou úroveň posuzování vín 
v soutěži a s tím i kvalitu vín 
hodných prestižního ocenění 
‚Zlatá medaile Salonu vín‘,“ 
komentuje letošní novinku 
Pavel Krška, ředitel Národní-
ho vinařského centra, které 
finálovou soutěž a provoz 
Salonu vín organizuje. Nako-
nec ze sta zlatých vín komise 
vybere ještě vítěze kategorií, 
nejlepší kolekci a šampiona.

Vítězná vína 
jsou po celý rok 
prezentována 
ve sklepení 
valtického 
zámku.

ÚSPĚCH. Zástupci Zámeckého vinařství Bzenec pózují s cenou 
za šampiona, kterou získali za Rulandské bílé, pozdní sběr 2017, 
a s dalšími pěti zlatými medailemi.

Ve Valticích lze ochutnat  
nový výběr nejlepších vín
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AnketaSpolečné územní 
a stavební řízení  
se osvědčilo, výrazně 
zkrátí povolování
Po rekodifikaci má začít platit nový stavební zákon za dva roky. Takový je 
plán ministerstva pro místní rozvoj. Jedním slovem ambiciózní. Ministryně 
pro místní rozvoj Klára Dostálová si je přesto vědoma, že nelze spoléhat 
až na nový kodex. Stavební paralýzu země je třeba řešit hned. Už od září 
letošního roku by proto měla začít platit tzv. fikce souhlasu, od které si 
politici a investoři slibují výrazné zrychlení povolování staveb. A už letos 
by se mohly projevit pozitivní výsledky dřívější novely, která zavedla 
společné územní a stavební řízení.

Komplikovaná legislativa už totiž 
ohrožuje konkurenceschopnost 
země, rozvoj dopravní infrastruktu-
ry a je jednou z příčin krize dostup-
ného bydlení ve velkých městech. 
Sdružení pro architekturu a rozvoj 
(SAR) proto vítá každou legislativní 
snahu, která by mohla pomoci sta-
vební paralýzu odblokovat. Nastar-
tovat každou novou věc ale nějakou 
dobu trvá, tak teď jen nezmírnit 
nastolené tempo.

DVA V JEDNOM

Již rok mají stavebníci možnost 
využít jedno společné řízení, kterým 
je stavba povolena, místo obvyk-
lých dvou – územního a stavební-
ho. Možnost řádného opravného 
prostředku je potom jen jedna, což 
by mělo celý letitý proces zkrátit. 
Jednoduše lze říci, že celý průběh 
společného řízení obnáší tyto kroky: 
jedno rozhodnutí, jedno odvolání, 
jeden soud. Nedochází tak k řetě-
zení vydávání rozhodnutí a jejich 
následnému napadání. „Délka 
povolení se tak teoreticky snižuje 
na polovinu, ovšem lhůty nejsou 
nikterak vymahatelné,“ poukázala 
na možný problém expertka na sta-
vební právo a členka SAR Renáta 
Pintová Králová.    

Společné řízení zatím, zdá se, 
funguje. V prvních měsících byly 
stavební úřady velmi ostražité jako 
ke každé novince, ale nyní snad ne-
jen stavebníci, ale i úřady pochopily, 

že princip jednoho řízení, a přede-
vším jen jediného odvolání, musí 
proces nezbytně zrychlit. 

„My nyní jdeme cestou společ-
ného řízení u všech našich klíčo-
vých projektů, a to i těch opravdu 
velkých. Předpokládáme, že se 
tak podaří celý povolovací proces 
urychlit a úřadům to ušetří spous-
tu práce,“ podotkl šéf společnosti 
Central Group a člen SAR Dušan 
Kunovský. I další společnosti jed-
ničku na rezidenčním trhu pomalu 
následují a začínají sloučené řízení 
také využívat. 

I z tohoto důvodu je velmi 
důležité, aby se zvažovaný pražský 
centrální stavební úřad pro velké 
stavby zabýval jak územním, tak 
i stavebním a společným řízením. 

Cesta, kterou nyní zvažuje vedení 
města, tedy zřídit sice úřad, ale jen 
pro územní řízení, která u velkých 
staveb investoři postupně opouštějí 
a jdou cestou společného řízení, je 
totiž slepá.

Postavit obyčejný bytový dům 
v Praze už trvá často i více než deset 
let, z toho stavba samotná zabere 
1,5 až dva roky. Jen mezi vydáním 
územního rozhodnutí, ve kterém se 
vyřeší ty nejpodstatnější záležitosti, 
a stavebního povolení uplynou vět-
šinou až tři roky a soudní přezkumy 
obou povolení zaberou další rok 
a víc. Nezřídka se navíc v rámci 
odvolání řeší tytéž námitky v územ-
ním i stavebním řízení.

MLČÍŠ? SOUHLASÍŠ…

Zrychlení procesu je také cílem no-
vely, která zavede tzv. fikci souhla-
su. Ta by měla odstranit rozšířený 
nešvar, kdy dotčené orgány (napří-
klad hasiči, památkáři, hygiena…), 
které hájí v povolovacím řízení 
veřejný zájem, absolutně nedodr-
žují správní lhůty bez jakéhokoliv 
postihu. Bez jejich razítka ovšem 
investor nemůže o vydání povolení 
ani požádat na stavebním úřadu. 

Fikce souhlasu by znamenala, že 
pokud se úředníci do šedesáti dnů 
nevyjádří, bude se mít za to, že 
souhlasí. Novelu podporuje i ODS 
a TOP 09, návrh ministerstva pro 
místní rozvoj by tedy neměl narazit 
ve sněmovně na odpor.   /lum/

Renáta Pintová 
Králová, 
expertka 
na stavební 
právo a členka 
SAR 
 
Nebude docházet k průtahům ales-
poň u dotčených orgánů, neboť po-
kud by nevydaly závazné stanovisko 
v zákonem stanovené lhůtě, mělo 
by se za to, že se záměrem souhlasí 
bez podmínek. Slyším kolem sebe 
spoustu kritiky vůči této fikci, ale ni-
kdo nepřišel s jiným řešením. Vede 
se řada diskuzí o nepřezkoumatel-
nosti těchto fiktivních stanovisek, 
ale nikdo z diskutujících neřekl, 
jak by věc měla být řešena. Jen je 
slyšet, že něco nejde. Takže za mě, 
ano, fikce zrychlení povolovacích 
procesů pomůže. A pokud někdo 
z kritiků má nějaké konstruktivní 
bezchybné řešení, se kterým budou 
všichni včetně soudů spokojení, pak 
sem s ním.

 
Dušan Kunovský, 
šéf Central Group 
a člen SAR

Zavedení 
fikce souhlasu 
je jednoznačně 
krok správným 
směrem, který může schvalování 
staveb urychlit až o několik let. 
Stát občanům i firmám ukládá pod 
sankcí spoustu povinností. Přitom 
sám své povinnosti v řadě případů 
neplní. Jeho orgány často nedodržu-
jí předepsané termíny pro svá vyjá-
dření a rozhodnutí a to povolovací 
proces prodlužuje o roky. Přitom 
stát z nových bytů velmi profituje. 
Jen na DPH a dalších daních získává 
z každého prodaného bytu v Praze 
kolem jednoho milionu korun. To 
při zhruba pěti tisících prodaných 
bytech vychází na částku kolem pěti 
miliard korun ročně.

Seriál vzniká ve spolupráci

300274/20

Urychlí fikce 
souhlasu 
povolování staveb?

Fikce souhlasu znamená, 
že pokud se úředníci 

do šedesáti dnů nevyjádří, 
bude se mít za to, že 

souhlasí.
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Vědci zjistili, že…

BLÍŽ VESMÍRU.  
České Budějovice 
mají nové digitální 
planetárium. 
Technologie za  
11 milionů korun 
nabídne výrazně vyšší 
rozlišení, což umožní 
lepší pozorování 
vesmíru. „Poskytne 
nám to daleko 
lepší možnosti, jak 
prezentovat základy 
astronomie i nejnovější 
objevy. Je to takový 
kvantový přeskok 
na vyšší úroveň,“ 
uvedla ředitelka 
Hvězdárny a planetária 
České Budějovice 
Jana Tichá. Jde o první 
technologii tohoto 
druhu v Jihočeském 
kraji a pátou 
v republice.
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Marek SCHWARZMANN

Jednou z největších kompli-
kací při injekčním podání 
léčivé látky je vpíchnutí 
injekce do jiné tkáně, než 
kam patří. Takzvané pře-
střelení může nastat u celé 
řady zákroků, například při 
epidurální anestezii, při vpi-
chu do pobřišnice nebo při 
vpichu do podkožní tkáně. 
Britští lékaři z Brigham Wo-
men’s Hospital nyní vyvinuli 
chytrou injekci i2T2 (z anglic-
kého intelligent-injector for 
tissue-targeting), která měří 
hloubku, tlak i tření, jež jehla 
při průchodu tkání překo-

nává, a je schopná přesně 
určit, kam se lékař či sestra 
„napíchli“. 

„Zacílení vpichu konven- 
ční jehlou do specifických 
tkání je obtížné a často 
vyžaduje trénovaného 
specialistu,“ vysvětluje 
jeden z autorů studie Jeff 
Karp. Jeho tým naměřil 
hustotu, tření a odpor 
celé řady tkání na zvíře-
cích modelech a následně 
je předal univerzálnímu 
testovacímu přístroji. Ten 
na jejich základě s chytrou 
jehlou přesně určoval, kde, 
respektive do čeho píchá. 
„Měření byla okamžitá 
a na milimetr přesná,“ tvrdí 

Karp. Při testech, které 
lékaři popsali v časopisu 
Nature Biomedical Engi-

neering, došlo i na vpichy 
do suprachoroidální oblasti 
oka – tedy do zhruba jeden 

milimetr tenké vrstvy mezi 
bělmem a rohovkou.

Vědci v dalších experimen-
tech prokázali také schop-
nost nové injekce úspěšně 
dopravit na kýžené místo 
i kmenové buňky, což může 
být důležité pro budoucí 
terapie. „Buňky přežily vyvi-
nutý tlak i průchod jehlou,“ 
uvedl další z výzkumníků 
Kisuk Yang. 

Podle lékařů je technolo-
gická platforma i2T2 velmi 
jednoduchá a potenciálně ši-
roce využitelná i při dalších 
typech injekčních zákroků. 
Pomoci má pak hlavně 
oftalmologům, ale také třeba 
gynekologům.

… chytrá injekce toho umí víc, než čekali

PŘÍKLAD. Schéma ukazující obtížnost vpichu 
do suprachoroidální oblasti v oku.

Fo
to

 N
at

ur
e 

Bi
om

ed
ic

al
 E

ng
in

ee
rin

g


